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رئیس قوه قضائیه بیان کرد: اگر کاری را نمی توانیم 
انجام دهیم شعار و وعده ندهیم، بگوییم به لطف و 
قوت پرودگار انجام می  دهیم اگر کاری را نتوانستیم 
انجام دهیم صادقانه بگوییم می خواستیم کاری را 

انجام دهیم اما نشد، با مردم صادق باشیم.
به گزارش ایلنا، حجت الاســام محسنی اژه ای در همایش 
»ملی ارتقاء شفافیت« گفت: موضوع این نشست و همایش 
ارتقاء شفافیت است؛ شفاف یعنی زلال،  آشکار و پاک و زاهد، 
این شفافیت باید کجا باشد و نباشد؟ اثرات شفافیت چیست؟ 
آنجا که مسائل باید شفاف و ظاهر باشد چه تاثیراتی برای کشور 
و پیشرفت دارد؟ آنجا که نباید ظاهر شود و اگر شد چه خسران 

و زیانی برای مردم حکومت ایجاد می کند؟
رئیس قوه قضائیه بیان کرد: کجا نباید سری افشا می شد و افشا 
شد؟ چه خساراتی به وجود آورد؟ کجا باید شفاف می شد و نشد 
و ما زیان کردیم؟ شفافیت در کردار، گفتار، تقنین، سیاست ها و 
برنامه ها باید چگونه باشد؟ یک مسئله مهم شفافیت در گفتار و 
صداقت است. در گفتار و کردارمان شفایت بسیار لازم است. اگر 
کاری را نمی توانیم انجام دهیم شعار و وعده ندهیم، بگوییم به 

لطف و قوت پرودگار انجام می  دهیم اگر کاری را نتوانســتیم 
انجام دهیم، صادقانه بگویم می خواستیم کاری را انجام دهیم 
اما نشد؛ با مردم صادق باشیم. حضرت علی )ع( فرمودند غیر از 

موارد جنگی با مردم گفت وگو کنیم و مسائل را با مردم در میان 
بگذاریم اگر کاری انجام نشد، از قصد نبوده است.

وی تاکید کرد: حرف دو پهلو زدن، وعده ای که نمی شود به 

آن عمل کرد گفتن؛ ما را دچار گرفتاری می کند. اگر می خواهیم 
شفافیت درست صورت گیرد، در بخش برنامه ها، سیاست ها و 
قانون ها اســت. جمهوری اسامی چیزی را در برابر دوست و 
دشمن پنهان نکرده است. در مقابل سلطه طلبان حاضر نیستیم 
باج دهیم و می ایستیم و هزینه هم می کنیم، زحمت را متحمل 

می شویم و منافع خودمان را به دست می آوریم. 
محسنی اژه ای بیان کرد: جلسات رسمی مجلس به صورت 
زنده پخش می شــود و مردم هم می شــنوند؛ اما در بخش 
سیاست گذاری و قانون باید شفافیت وجود داشته باشد چراکه 
اگر قانون ابهام داشت، خود به خود غیرشفاف می شود. بنابراین 
در قانون گذاری بسیار باید دقت کنیم. فرآیندی که منجر به یک 

نتیجه می شود باید در اختیار مردم قرار گیرد.
وی افزود: از قوه قضائیه می گویم؛ فرآیند نسبت به یک پرونده 
چگونه اســت؟ اگر فرآیند را نگوییم و فقط بگوییم یک فرد 
محکوم و یا تبرئه شــده است، کافی نیست. باید فرآیند گفته 
شود. باید مشخص کنیم کجا مردم در یک فرآیند قرار بگیرند 
و کجا قرار نگیرند. به طور مثال در تحقیقات مقدماتی کیفری 
همه چیز محرمانه است و مردم نباید در فرآیند قرار بگیرند؛ آیا 

مردم در برابر همه چیز محرمانه باشد. قانون اساسی می گوید 
دادگاه باید علنی باشد غیر از موارد خاص. آیا این حکمت ندارد؟ 
اژه ای عنوان کرد: اگر اجــازه می دادیم دوربین ها محاکم و 
زندان های ما را ببینند وضعمان امروز بهتر بود. همه نامه هایی 
که آقای خدائیان می نویسد به عنوان رئیس ستزمان بازرسی 
کل کشور رویش عنوان محرمانه دارد، مردم از کجا بدانند چه 
چیزی شده است؟ رسانه ها نمی دانند کار به کجا رسیده است. از 
کجا معلوم که این کار درست است؟ اگر همه مردم در جریان 
این فرآیندها قرار می  گرفتند و می دانستند حرف شما حق است، 

پشت شما قرار می گرفتند و می گفتند حرف شما درست است.
وی ادامه داد: دربــاره اماک تملیکی جایی رفتیم؛ دوربین 
هم به انبارها آمد مردم دیدند و باور کردند حال اگر می گفتیم 
چندین انبار و چندین هزار کالا در انبارها مانده اســت، مردم 
باور نمی کردند! حرف من این اســت چرا باید همه گزارشات 
دســتگاه های نظارتی محرمانه باشد؟ بله جایی مانند جنگ 
نظامی مواردی این چنین محرمانه است اما در مواردی دیگر 
جدا است. اینکه دوربین بیاید برود زندان ها را ببیند و به مردم 

نشان دهد این کارها بسیار موثر است.

حجت الاسلام محسنی اژه ای در همایش »ملی ارتقاء شافیت«:

اگر کاری را نمی توانیم انجام دهیم، شعار و وعده ندهیم  سیاست های جدید ارزی منجر 
به کاهش قیمت کالاها می شود

حسینی کیا، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: سیاست های ارزی بانک 
مرکزی سبب کاهش قیمت کالاها و افزایش تولید محصولات خواهد شد.

به گزارش بازار، سید جواد حسینی کیا، عضو کمیسیون صنایع و معادن و نماینده مردم کرمانشاه در 
مجلس درباره تاثیر تصمیمات جدید بانک مرکزی بر بازار و کالای اساسی با توجه به افزایش سقف 
تسهیات، سقف حوالجات و کاهش کارمزد انتقال ارز در تامین و ترخیص منابع ارزی برای کالاهای 
اساسی گفت: کارهایی از این دست در شرایطی که کشور با مشکات اقتصادی روبرو است، در راستای 
بهبود آن موثر واقع می شود، زیرا زمینه ترخیص کالاهای اساسی به میزان کافی و با سرعت را فراهم 
می سازد و بدون شک کمکی برای گذران زندگی مردم خواهد بود.وی در ادامه اضافه کرد: سیاست های 
جدید بانک مرکزی از یک سو ارز به میزان کافی و لازم در اختیار واردکنندگان قرار می دهد و از سوی 
دیگر برای فعالان در این حوزه انگیزه و امکان تاش بیشتری ایجاد می کند. همانطور که مورد اشاره قرار 
گرفت، این کار سبب خواهد شد سرعت ترخیص کالاها افزایش یابد و در نتیجه آن دستیابی مردم به 
کالاهای اساسی نسبت به گذشته بهبود پیدا کند و کمبودی دیده نشود.عضو کمیسیون صنایع و معادن در 
این خصوص تصریح کرد: تصمیمات جدید بانک مرکزی نشان از این دارد که دولت ضرورت تامین کالا 
اساسی را به درستی متوجه شده و برای جبران کردن آن راهکار در دست دارد. برهمین اساس این کار 
ارزشمند است و آغاز راهی به حساب می آید تا بانک مرکزی بتواند عاوه بر تامین کالاهای اساسی، تهیه 
مواد اولیه کالاهای دیگر را نیز در دستور کار قرار دهد.نماینده مردم کرمانشاه در خانه ملت در ادامه اظهار 
داشت: این کار می تواند فتح بابی برای کاهش هزینه تمام شده تولید باشد تا در نتیجه آن شاهد کاهش 
قیمت نهایی و افزایش تولید محصولات مختلف در آینده باشیم.حسینی کیا در ادامه بیان کرد: انشاالله در 

آینده به میزان قابل توجهی با کاهش قیمت روبرو خواهیم شد.

 موافقت مجلس با معافیت مالیاتی 
مواد اولیه دارویی

نمایندگان در جریان جلسه علنی امروز مجلس، گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد 
لایحه یک فوریتی معافیت واردات مواد اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی 

از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده را بررسی کردند.
به گزارش تجارت نیوز، نمایندگان مجلس کلیات لایحه معافیت واردات مواد اولیه دارویی، شیرخشک و 
تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده را به تصویب رساندند.نمایندگان مجلس در جریان 
جلسه علنی دیروز مجلس، گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد لایحه یک فوریتی معافیت واردات مواد 
اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده را بررسی کرده و در نهایت 
با ۱۶۰ رای موافق کلیات این لایحه را به تصویب رساندند.قرار است جزئیات این لایحه در جلسات آتی 

مجلس مورد بررسی قرار گیرد.

حسین زاده، عضو کمیسیون انرژی، مطرح کرد:

جامعه ظرفیت پذیرش گرانی بنزین را ندارد
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: در حوزه بنزین هیچ افزایش قیمتی نداریم و 

جامعه هم گنجایش پذیرش قیمت بالاتر از این را ندارد.
به گزارش تجارت نیوز، حسین حسین زاده، عضو کمیسیون انرژی، مجلس اظهار کرد: در حوزه بنزین 
هیچ افزایش قیمتی نداریم و جامعه هم گنجایش پذیرش قیمت بالاتر از این را ندارد. در کل ریل گذاری و 
سیاست مجلس این است که افزایش قیمت و کاهش سهمیه نداشته باشیم.وی درباره برنامه تغییر نحوه 
توزیع و نرخ بنزین افزود: در طرح توزیع بنزین به افراد که در جزایر کیش و قشم اجرا شد و همچنین تغییر 
سهمیه بنزین در برخی مناطق مرزی مثل سیستان و بلوچستان که موضوع قاچاق مطرح بود، به نتایجی 
رسیدند که همه اینها روی میز دولت و وزارت نفت قرار دارد اما تاکنون هیچ تصمیمی برای تغییر سهمیه 
و یا افزایش قیمت گرفته نشده است.حسین زاده با بیان اینکه امسال قیمت بنزین ثابت خواهد بود، افزود: 
نکته ای که وجود دارد بحث تولید و مصرف بنزین است، اکنون 95 تا ۱۰5 میلیون لیتر در روز مصرف 
بنزین داریم اما باتوجه به افزایش سالانه چهار تا شش درصدی و همچنین افزایش سفرها بدنبال پایان 
کرونا و افزایش سفرها به بنزین بیشتری نیاز است، بنابراین به نظر می رسد یکی از راه حل ها در مورد رشد 
تقاضای بنزین؛ بهینه سازی مصرف سوخت و یکی از روش ها هم توسعه مخازن سی ان جی است.این 
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: اگر بخواهیم طرح خاصی ارائه کنیم و بنزین را گران کنیم و روی 
یک دلار فوب خلیج فارس ببریم باید چند میلیون خودروی فرسوده را هم از رده خارج کنیم و خودروی 
هیبریدی را وارد بازار کنیم و از محل مابه التفاوت قیمت سه هزار تومان فعلی تا 3۰ هزار تومان فوب اجرا 
شود که فعا به هیچ وجه بستر برای این کار فراهم نیست.وی تاکید کرد: در حوزه بنزین هیچ افزایش 
قیمتی نداریم و جامعه هم گنجایش پذیرش قیمت بالاتر از این را ندارد. در کل ریل گذاری و سیاست 
مجلس این است که افزایش قیمت و کاهش سهمیه نداشته باشیم مگر اینکه شیوه توزیع باتوجه به طرح 
پایلوتی که در جزایر انجام شد و نحوه توزیع گازئوئیل که به طور آزمایشی انجامی شود، دولت تصمیم گیری 
کند.مصطفی نخعی نیز در همین رابطه گفت: فعا هیچ بحثی در زمینه تغییر در شیوه توزیع و نرخ بنزین 
مطرح نیست.وی تاکید کرد: تا زمانی که طرحی نیامده و برنامه تغییر نکرده همین شیوه جاری ادامه خواهد 
داشت.سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس خاطرنشان کرد: فعا قرار نیست قیمت  سوخت تغییری داشته 

باشد و بنزین با همین نرخ کنونی توزیع خواهد شد.

رئیس مرکز بازرسی وزارت اقتصاد:
 در برخورد با مفسدین اقتصادی و اداری

 با کسی تعارف نداریم
رئیس مرکز بازرسی وزارت امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: به لطف خداوند 
تعداد ۱۰۵۸۰ ماموریت بازرســی در شش ماهه ابتدایی سال جاری در مجموعه 

وزارت اقتصاد و دستگاه های تابعه انجام شده است.
به گزارش بازار، علی نظامی ضمن تاکید بر بازرسی های هدفمند مبتنی بر رفع مشکات مردم افزود: 
پیشنهادهای مندرج در گزارش های بازرسی می بایست منجر به گره گشایی و افزایش خدمت رسانی گردد 

و بازرسان موظف هستند هر گونه شائبه ی فساد را نیز گزارش نمایند.
نظامی در ادامه از بخشــنامه اخیر وزیر امور اقتصادی و دارایی به عنوان یک سند راهبردی نام برد و 
افزود: با اباغ این بخشنامه جایگاه بازرسی ارتقاء پیدا کرده و گام مهمی در جهت نظارت کارآمد برداشته 
شده است. لکن ارتقای ساختارهای نظارتی دربانک های عامل نیازمند اقدام جهادی است و می بایست 
مورد پیگیری جدی قرار گیرد.در این جلسه تاکید شد موضوعات ذیل، با اولویت بالاتری در دستور کار 
واحدهای نظارت و بازرسی بانک ها قرار گیرد: ۱- بررسی وضعیت مولدسازی و یا فروش اموال و اماک 
مازاد بانک ها ۲- بررسی وضعیت واحدهای تولیدی تملک شده توسط بانک ها که غیرفعال و یا تعطیل 
می باشند 3- بررسی نحوه اعطای تسهیات موضوعات تبصره ۱۸ قانون بودجه کل کشور ۴- تکریم 
ارباب رجوع و پاسخگویی بهنگام و با رویکرد اقناع سازی 5- بازرسی از عملکرد شرکت های تابعه بانک ها
رئیس مرکز بازرسی درخصوص تعهدات ارزی رفع نشده بانک ها نیز تذکر جدی دادند و ضمن اباغ 
ماموریت های بازرسی به بازرسان اعام نمود انتظار می رود بانک مرکزی و بانک های عامل نسبت به 
تعیین تکلیف پرونده های ارزی اقدام و در راستای ایفای حقوق بیت المال با افراد حقیقی و حقوقی که 

در سال های گذشته ارز دریافت نموده و تعهدات خود را ایفا نکرده اند بر خورد قاطعانه به عمل آورند.

پایداری مالی
ادامه از صفحه یک

آنچه که در دنیا و در این زمینه مطرح می شود این است که هر کشوری در یک بستر با گستردگی فساد 
و بدون برنامه اقدام به وام گیری خارجی کرده باشد خود آن وام یک ابزاری برای گسترش و تعمیق فساد، 

ناکارآمدی ها، عقب افتادگی کشور و نابرابری های ناموجه فزاینده بوده است.
استقراض خارجی یکی از مهمترین روش های تأمین مالی برنامه های توسعه، در کشورهای در حال 
توسعه می باشد. با توجه به ناپایداری در کسری بودجه این کشورها، تمایل به استقراض از سازمان های 
بین المللی جهت بهبود توسعه اقتصادی افزایش یافته است. در 5۰ سال اخیر، بدهی های خارجی به یکی 

از اساسی ترین مشکاتی تبدیل شده که کشورهای در حال توسعه با آن روبه رو هستند.
بحران بدهی اوایل دهه ۱9۸۰ میادی، اقتصاد بسیاری از کشورهای در حال توسعه آمریکای لاتین را 
با بی ثباتی مواجه کرد و توجه کارشناسان را به اثرات منفی استقراض خارجی بر توسعه اقتصادی معطوف 
کرد. استقراض های خارجی بالا که توسط کشورهای در حال توسعه از نیمه دوم دهه ۱99۰ میادی 
دریافت شده، به یکی از عوامل محدود کننده توسعه اقتصادی بسیاری از این کشورها تبدیل شده است. 
این عوامل باعث شده تا امروزه توجه سیاست گذاران به موضوع بدهی خارجی به طور فزایندهای افزایش 
یابد.استقراض خارجی در سال های اخیر، نه تنها برای کشورهای در حال توسعه، بلکه برای کشورهای 
توسعه یافته نیز به مشکلی مهم تبدیل شده است. در بسیاری از کشورها، بحران جهانی و سیاست های 
پولی و مالی انبساطی منجر به افزایش سریع استقراض های خارجی شده است و بدهی های عمومی 
ناپایدار در برخی کشورهای اروپایی )مخصوصاً یونان، پرتقال، ایرلند، اسپانیا و ایتالیا( باعث توجه بیشتر 
سیاستگذاران و کارشناسان به موضوع بدهی های بیش از حد شده است.گزارش بانک جهانی در مارس 
۲۰۱۰ نشان می دهد که بدهی عمومی در بسیاری از کشورها ناپایدار است. در متون مالی پایداری مالی 
زمانی تحقق می یابد که نسبت بدهی های دولتی به تولید ناخالص ملی ساکن پذیر و با کل تقاضای اوراق 
قرضه ی دولتی سازگار باشد.با این حال کارشناسان معتقدند بدهی خارجی لزوماً امر نکوهیده و یا مذمومی 
نیست، بلکه شرایط اقتصادی کشور و توان بازپرداخت وام ها مشخص کننده خوبی یا بدی بدهی خارجی 
است.نتایج یک مقاله کارشناسی که توسط چند تن از اساتید و دانشجویان دانشگاه تبریز با عنوان »بررسی 
تأثیر بدهی خارجی بر رشد اقتصادی ایران« منتشر شد، نشان می دهد در دهه های گذشته بدهی بخش 
عمومی تأثیر منفی بر رشد، ولی بدهی بخش خصوصی تأثیری مثبت بر رشد اقتصادی داشته است. این 
نتایج نشان دهنده این امر است که بخش خصوصی به طور بهینه از منابع استقراضی استفاده نموده و 
موجب افزایش رشد اقتصادی می شود.این مقاله اضافه می کند در مجموع، استقراض خارجی و به تبع 
آن افزایش بار بدهی مشکلی اساسی برای کشورهای کمتر توسعه یافته محسوب می شود، زیرا بار بدهی 
سرمایه گذاری را محدود می کند و از این جنبه رشد اقتصادی را به طور منفی تحت تأثیر قرار می دهد.

دلایل این اثر منفی را می توان اینگونه تفسیر کرد: ۱( استفاده از صندوق ذخایر ارزی جهت باز پرداخت 
بدهی ها، ۲( تأثیر منفی حجم بالای بدهی بر رتبه بندی اعتباری کشور و 3( بدهی خارجی بالا این انتظار را 
ایجاد می کند که دولت در آینده با افزایش مالیات ها به بازپرداخت بدهی ها اقدام نماید؛ این امر برنامه ریزی 
سرمایه گذاران بخش خصوصی را دچار مشکل کرده و انگیزه جهت سرمایه گذاری را کاهش می دهد. 
همچنین، افزایش بدهی ها می تواند منجر به چاپ بیشتر پول و یا تسعیر ارز از طرف بانک مرکزی جهت 

بازپرداخت بدهی ها شود؛ و این امر می تواند به تورم بیشتر بیانجامد.

اخبار کوتاه 

روح الله ایزدخواه رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان 
کرد: قاطعانه می گوییم تا زمانی که بودجه ارزی و ریالی از هم 
جدا نشوند همچنان وابستگی اقتصاد کشور به دلار مستحکم تر 

خواهد شد.
روح الله ایزدخواه در گفت و گو با بازار، با بیان اینکه اصاحات ساختاری بودجه 
باید مدنظر قرار گیرد تاکید کرد: با روش و رویکردهای فعلی بودجه نمی توانیم 
مسائلی از جمله کسری بودجه سالیانه را عاج کنیم.وی با بیان اینکه متاسفانه 
عزمی برای اصاح ساختار بودجه از سوی دولت مشاهده نمی شود، بیان کرد: 

حتما کاهش کسری بودجه با دست بردن در سفره مردم محقق نخواهد شد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه باید جراحی اقتصادی مدنظر قرار گیرد بیان 
کرد: ما قوانین خوبی در زمینه اصاح بودجه داریم به عنوان مثال قانون تفکیک 
بودجه ارزی و ریالی در همین مجلس تصویب شد و جزو الزامات بودجه بود اما 
به آن عمل نشد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: ما قاطعانه 
می گوییم تا زمانی که بودجه ارزی و ریالی از هم جدا نشوند همچنان وابستگی 
اقتصاد کشور به دلار مستحکم تر خواهد شد و ضرر و زیان آن را مردم متحمل و 
نهایتا سفره مردم کوچکتر خواهد شد.این نماینده مجلس با بیان اینکه دولت باید 
گام نخست در زمینه اصاح ساختار بودجه را بردارد بیان کرد: دولت باید بودجه 
ارزی و ریالی را از هم جدا کند؛ درست مانند اتفاقی که در دوران جنگ تحمیلی 

مدنظر قرار می گرفت و بعد از جنگ هم البته آقایان به غلط این مسیر را کنار 
گذاشتند.وی تاکید کرد: با این حال ما بیش از 3۰ سال است که از همین روند 
غلط متحمل ضرر می شویم و حاضر نیستیم این اتفاق رخ دهد و به نوعی کشور 
و اقتصادش را دلاریزه کرده ایم.این نماینده مجلس  بیان اینکه دولت باید از رده 
های بالا ساختار اقتصادی کشور را مورد جراحی قرار دهد، بیان کرد: دولت باید 
بانک محوری را در اقتصادی کشور اصاح کند لذا در حال حاضر ۷۰ درصد تورم 
کشور محصول مستقیم بانک های خصوصی است و دولت باید اینگونه موارد را 

جراحی کند تا اینکه دست در سفره مردم ببرد.

نامی رییس انجمن تولیدکنندگان ماشین های کشاورزی گفت: 
متاســفانه دولت بخش خصوصی را رقیب خود می داند و این 

رقابت در میدان ناعادلانه ای صورت می گیرد.
حمیدرضا نامی رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ماشین های کشاورزی 
در گفتگو با بازار، درباره نقش بخش خصوصی در اقتصاد گفت: متاسفانه نگاه 
دولت به بخش خصوصی نگاه پیمانکار هم نیست بلکه نگاه ارباب و رعیتی است. 

حتی به دید پیمانکار هم نگاه نمی کنند.
وی ادامه داد: شــرایط فعلی را باید در قوانین و روش ها و ســائق مدیریتی 
جستجو شود. بخش خصوصی ناامید شده از اینکه در یک ساختار اقتصادی ۸۰ 
درصد دولتی، ۱5 درصد بخش خصوصی و 5 درصد هم تعاونی دیده می شود که 
خیلی محلی از اعراب ندارند.او ادامه داد: ۱5 درصد اقلیت فعال در اقتصاد، طبیعتاً 
صبح تا شب درگیر حل مشکات و رفع موانعی هستند که دولت در کاسه آنها 
گذاشــته است وگرنه بحث های اقتصادی و قیمت ارز و... می تواند موثر باشد 
ولی آسیب زاتر از همه روش دولت است. به این جهت که حاضر به پاسخگویی 
نیستند و خود را در نهایت ملزم به پذیرش مسئولیت تصمیمات خود و سبک 

مدیریتی خود نمی داند.
نامی تصریح کرد: هر کســی به خود اجازه می دهد در کسوت مدیر، رئیس، 
وکیل، وزیر و... و. ادعاهایی داشته باشد. متاسفانه دولت بخش خصوصی را رقیب 

خود می داند و این رقابت در میدان ناعادلانه ای صورت می گیرد.
رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ماشین های کشاورزی تصریح کرد: 
دولت با صندلی بلند و با ابزارهای اصلی حکمرانی خود به جای اینکه در جای 
سیاست گذار و ناظر قرار گیرد، در خیلی از جاها تیولگری می کند یا به اقمار و 
انصار آن ورود می کنند. فلذا طبیعتاً فضا و اتفاقات پشت پرده و لابی ها و رانت ها 
و حجم سنگین منابع مالی به سمت آن هدایت می شود که بابت این امر به کسی 
پاسخگو نیستند و حتی پیگیر نیز نیست.نامی بیان کرد: در یکی دو سال اخیر در 
بخش کشاورزی این مسئله را در قالب تخلفاتی که وجود داشته، دیدیم. راحت 
دیدیم که در تعاون روستائی شاهد یک فساد بزرگ بودیم که در نهایت بعد از 
آن هم اتفاق خاصی نیفتاد.رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ماشین های 
کشاورزی در خصوص اینکه چرا نگاه دولت به بخش خصوصی نگاه ارباب و 
رعیتی شد؟ پاسخ داد: شرایط فعلی معلول یک علت العلل است که آن هم عزم 

برنامه ریزان مملکت در دولتی تر کردن ساختار اقتصادی است.
او در ادامــه اظهار کرد: در ارتباط با اصل ۴۴ که مورد نظر رهبری هم بودند و 
اصرار داشتند اصل ۴۴ باید پیاده سازی شود بسنده به این شد که ۴ ساختمان 

دولتی را واگذار کنند، یکسری امکانات فیزیکی را منتقل کنند ولی مدیریت و 
مسئولیت تنفیذ نشد و به تشکل های بخش خصوصی به عنوان لیدرهای این 

موتور فعال اهمیتی داده نشد بلکه به راحتی پس زده شدند.
وی تصریــح کرد: در یک میدان رقابتــی غیرمنصفانه و غیرعادلانه بخش 
خصوصی و منابع مالی آن را گرفتند و بعد با تصویب قوانین خلق الساعه برنامه 
ریزی بخش خصوصی را از بین بردند و تعریف آنها از بخش خصوصی تعریف 
بدنه فعال اقتصادی واقعی که مالیات می دهد و تعهدات ملی را انجام می دهد، 

نیست.
نامی اضافه کرد: نگاه آنها به بخش خصوصی یک رقیب است. مضاف بر اینکه 
باتکلیفی در شاکله اقتصاد ما وجود دارد و مبانی اقتصاد ما چپ است که براساس 
مبانی اقتصاد چپ نباید انتظاری داشت.این کارشناس اضافه کرد: به نظر من، 
بخش خصوصی باید در حد سبزی فروش تقلیل پیدا کند. البته منظورم توهین 
به این صنف نیست بلکه اندازه کسب و کار را مد نظر است.وی گفت: اگر دنبال 
رونق اقتصادی هستیم و نگاه ما به اقتصاد چپ نیست، باید فضای فعالیت به طور 
منصفانه و شفاف برای همه به یک اندازه و با فرصت های یکسان وجود داشته 

باشد که طبیعتاً این وجود ندارد.
رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ماشین های کشاورزی اشاره کرد: از 
طرف دیگر وقتی دولت نمی داند که قرار است در راستای اصل ۴۴ دولت چابک 
سازی و کوچک شود بنابراین هر وزیر و وکیلی که با یک افکار و اندیشه هایی 
وارد کار می شود در نهایت برمی گردد به اینکه در چه ساختاری بوده است، قوانین 
را قرار می دهد و گره ای روی گره های قبل می گذارد.نامی اظهار کرد: اینکه 
چرا بخش خصوصی نمی آید یا اینکه چرا باید بخش خصوصی بیاید؟ بخش 

خصوصی به ناامیدی رسیده است. 
بخش خصوصی به عنوان یک عنصر اقتصادی پیش از هم باید حداقل به خود 
جواب بدهد نه اینکه به دولت جواب بدهد.در چنین وضعیتی هم بخش خصوصی 
جوابگوی خود نیست چه برسد به این که دولت هم این روزها به عنوان رقیب 
از ما طلب دارد و باز خواست می کند.وی در پایان خاطرنشان کرد: این بخش 
خصوصی از خرد گرفته تا کان در انتهای یکسال باید جواب بدهد. وقتی بخش 
خصوصی می بیند در این فضا سود اقتصادی وجود ندارد به جهت اینکه هزینه 
های جانبی را دولت می تراشــد و هر جایی می تواند از فعال بخش خصوصی 
چیزی بگیرد این کار را می کند بدیهی است که میل به فعالیت و سرمایه گذاری 
در بخش خصوصی کاهش شدید داشته باشد.وی یاد آور شد: اساساً دولت جایگاه 

خود را تغییر داده است.

نماینده مردم کاشمر،خلیل آباد ،بردسکن و کوهسرخ در مجلس 
گفت: آقای رئیسی، آقای بذرپاش! از بخش های خصوصی و از 

بافت های فرسوده برای حل معضل مسکن کمک بگیرید.
به گزارش گسترش نیوز، جواد نیک بین در نشست  دیروز مجلس در نطق 
میان دستور خود گفت: فرقی میان طعنه و تعریف خلق نیست،چون رود بگذر 

از همه ی سنگریزه ها.
وی مطرح کرد: چند تذکر به دوســتان محترم در دولت می گویم؛مســکن 
مُسکن جامعه است،شــعار اصلی دولت مسکن بوده است؛ راه حل مشکل و 

معضل مســکن دو موضوع است؛ یک مالیات بر خانه های خالی است و دوم 
مالیات بر زمین خالی. نماینده مردم کاشمر و بردسکن و خلیل آباد،کوهسرخ در 
مجلس افزود: در شهرها و روستاها بسیار زمین خالی وجود دارد ،از این زمین های 
خالی مالیات بگیرید تا عرضه در بازار مسکن و زمین زیاد شود و طبیعتا قیمت 
خانه ها شکسته شود؛ چون اصلی ترین مولفه قیمت در موضوع مسکن ،زمین 
است.چهار میلیون مسکن محقق نخواهد شد راه دیگری در پیش بگیرید،اگر 
بخواهیم چهار میلیون مسکن بسازیم ،۶3 هزار هکتار زمین لازم داریم درحالی 

که ۱3۲ هزار هکتار بافت فرسوده در کشور وجود دارد.
نیک بین تاکید کرد: آقای رئیســی، آقای بذرپاش! شما که مسئول مستقیم 
مســکن هستید راه حل این است که از بخش های خصوصی و از بافت های 
فرسوده کمک بگیرید، چون ایجاد مسکن در زمینی که خارج از محدوده شهری 

است؛ نیازمند زیرساخت های خاصی است که کشور چنین توانی را ندارد.
نماینده مردم کاشمر و بردسکن و خلیل آباد،کوهسرخ در مجلس با اشاره به 
موضوع وام های روستایی خاطرنشــان کرد: موضوع عدم پرداخت وام های 
روســتایی بارها و بارها تکرار شده است؛آقای رئیس جمهور شما دستور دادید 
و گفتید شنبه واریز می شود و مردم شنبه مراجعه کنند! این شنبه ها گذشت و 
ماه ها گذشت و دستور شما بارها و بارها بر زمین مانند. دولت همراهتان نیست یا 

سازمان برنامه؟ برخورد جدی کنید.

با آنکه رئیس سازمان خصوصی سازی چندی پیش اعلام کرده 
بود سود سهام عدالت تا پایان آذرماه پرداخت می شود اما اکنون 
با پس گرفتن اظهارات خود می گوید؛ این سود اواسط ماه آینده به 

حساب سهامداران واریز خواهد شد.
سود سهام عدالت با توجه به بی ارزش شدن این روزهای پول ملی هرچند رقم 
قابل توجهی نیست اما آنگونه که به نظر می رسد شیوه پرداخت آن طوری است 
که انگار با منت و محنت همراه است و چنین فرایندی آنقدر برای مسئولان سخت 
شده که گویی قرار است این پول از جیب آنها به سهامداران داده شود؛ سودی که 
ناشی از فعالیت شرکت های بزرگ با پرتفوی قوی بوده و با توجه به سهامدار بودن 
مشمولان سهام عدالت از سهم این شرکت ها، شاید خیلی نیاز به این نباشد که 
مسوولان این همه روی آن مانور دهند و گاه بیگاه اعام کنند که : پرداخت این 
نوع سود به سهامداران، این ماه یا اواسط ماه دیگر، در دو نوبت و احتمالا پرداخت 
نوبت دوم ســال آینده و...انجام می شود.به گزارش بازار اگر چه غیرشفاف بودن 
رقم سود ســهام عدالت همچنان برای مردم مبهم است زیرا هنوز به صراحت 
رقمی مشخص را اعام نکرده اند اما به هر حال پرداخت سود سهام عدالت حق 
سهامداران آن بوده و مسئولان سازمان خصوصی سازی همانگونه که زمان آن 
را اعام می کنند، بایستی به قول و فعل خود پایبند باشند تا خدای نکرده اعتماد 

عمومی نسبت به آنها سلب نشود.
منتظر دریافت سود سهام عدالت در ماه جاری نباشید

به طور مثال رئیس سازمان خصوصی سازی پیش تر گفته شده بود مرحله نخست 
سود سهام عدالت تا پایان آذر ماه به حساب سهامداران واریز خواهد شد اما اکنون 
در تازه ترین اظهارات خود اعام کرده است؛ امیدواریم سود سهام عدالت مرحله 

نخست تا اواسط دی ماه به حساب مشمولان آن واریز شود.
حسین قربان زاده ضمن اشاره به جزئیات پرداخت سود سهام عدالت گفته است: 
امسال مجموع سود سهام عدالت به بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ 
در حالی که این رقم سال گذشته حدود ۲9 هزار میلیارد تومان بود که نشان دهنده 
افزایش ۲ برابری سود سهام عدالت نسبت به سال گذشته است.وی در ادامه گفته 
است: با مطرح شدن این موضوع در شورای عالی بورس و نیز تاکید وزیر اقتصاد، 
قرار بر این است سود سهام عدالت در ۲ نوبت به حساب مشمولان واریز شود که 
امیدواریم نوبت نخست آن تا اواسط دی ماه و نوبت دیگر تا پایان سال انجام شود. 
رئیس سازمان خصوصی سازی با تاکید بر اینکه میزان سود پرداختی سهام عدالت 
به نسبت سهمی که هر فرد دارد متفاوت بوده، اعام کرده است: عماً مشمولان 
سهام عدالت امسال با دریافت ۲ برابری سود سهام عدالت نسبت به سال گذشته 
مواجه خواهند شد.اظهارات اخیر رئیس سازمان خصوصی سازی درخصوص نحوه 
تعیین سود سود سهام عدالت و زمان پرداخت آن درحالی است که رقم دقیق این 

نوع سود برای هر سهامدار در این دو نوبت همچنان معلوم نیست و از آنجا که وی 
اذعان دارد میزان پرداختی ســود سهام عدالت به نسبت سهمی که هر فرد دارد 
متفاوت اســت، مشخص نمی کند که رقم چنین سودی چقدرباید برای هر فرد 

باشد؛ سهام عدالتی که البته فقط نام عدالت را یدک می کشد.
قول و فعل مسئولان باید یکی باشد

جعفر قادری، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در گفتگو با »بازار« درباره 
چگونگی پرداخت سود سهام عدالت، میزان رقم و زمان دقیق واریزآن به حساب 
مشمولان، گفت: هر چند هنوز روی موضوع جاماندگان این نوع سهام بحث است 
اما مسئولان بایستی نسبت به پرداخت به موقع سود سهام عدالت آنگونه که زمان 
آن را از قبل اعام می کنند، پایبند باشند چرا که سری افرادی که مشمول دریافت 
سود سهام عدالت هستند معمولا به اظهارات مسئولان در این زمینه اعتماد کرده 
و منتظر دریافت ســود سهامی خواهند بود که از طرف آنها در زمان مشخص و 
معین اعام شده است. وی اظهارداشت: ازآنجایی که سهامداران عدالت معمولا 
قشــر متوسط و متوسط به پایین جامعه هستند که سود سهام عدالت برای آنها 
هرچند اندک هم باشد اما منتظر آن می مانند، بنابراین شان و شخصیت آنها از 
ســوی مسئولان در پرداخت به موقع ســود سهام باید حفظ شود و به گونه ای 
نباشد که مسئولان نسبت به پرداخت سود ســهام عدالت در زمان مقرر و رقم 
معین و مشخص آن بی توجهی کنند و هر از گاهی یک زمان را برای پرداخت 
این نوع سود اعام کنند یا اینکه مشمولان آن را از رقم مشخص سود سهام در 

جریان قرار ندهند.
جلب اعتماد عمومی با وعده های عملی

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسامی، خاطرنشان کرد: به 
نظر می رسد هر مسئولی که می خواهد موضوعی را مطرح و یا رسانه ای کند یا 
اینکه خبری چون پرداخت سود سهام عدالت و...را در زمانی مشخص اعام نماید، 
ابتدا بایستی از قطعیت آن مطمئن شود که آیا امکان اجرایی شدن آن وجود دارد یا 
خیر. بعد آن را اعام کند چرا عدم عمل به وعده ها بی تردید منجر به بی اعتمادی 
مردم نسبت به مسئولان خواهد شد. بنا به این گزارش، سود سهام عدالت آنگونه 
که رئیس سازمان خصوصی سازی اعام کرده است؛ طی سال جاری در ۲ نوبت 
به مشمولان آن پرداخت می شود. سودی که قرار بود نوبت اول آن تا پایان ماه 
جاری )آذر( به حساب سهامداران عدالت واریز می شد اما این واریزی به ماه آینده 
موکول شده است. طبق گفته رئیس سازمان خصوصی سازی نوبت دوم پرداخت 
سود سهام عدالت نیز در پایان سال به حساب مشمولان واریز خواهد شد. هر چند 
رقم دقیق سود سهام عدالت در سالجاری هنوز مشخص نیست اما باید نشست 
و دید که آیا سود این نوع سهام در زمان مقرر به حسابها واریز می شود یا باز هم 

پرداخت آن به زمان دیگر موکول می شود.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطرح کرد:

رییس انجمن تولیدکنندگان ماشین های کشاورزی:

نماینده مردم کاشمر،خلیل آباد ،بردسکن و کوهسرخ در مجلس:

سرنوشت نامعلوم قانون تفکیک بودجه ارزی و ریالی

نگاه دولت به بخش خصوصی؛ ارباب رعیتی است

از زمین های خالی مالیات بگیرید

وعده های تاخیری با روان دهک های پایین در سهام عدالت

رئیس کانون انبوه سازان کشور معتقد است اصلی ترین چالشی که در حال حاضر بازار 
مسکن از آن رنج می برد، مدیریت جزیره ای است. سیدمحمد مرتضوی بر همین اساس 
تاکید می کند یکی از تکالیف مهم در حوزه وزارت راه وشهرسازی، نگاه جامع و درازمدت 
به حوزه مسکن است و در همین راستا باید برنامه ریزی ها به گونه ای انجام شود که مردم 

بتوانند با حداقل هایی که دارند از نعمت خانه دار شدن بهره مند شوند.
به گزارش تجارت نیوز، مسکن با ثبت تورم سالانه ۴۶ درصدی در هشتمین ماه سال جاری، از نرخ تورم اسمی 
هم پیشی گرفته است؛ باید اشاره داشت که این جهش قیمتی به دنبال جهش ناگهانی قیمت دلار در این ماه رخ 
داده است. کارشناسان اقتصادی، یکی از اصلی ترین دلایل رشد قیمت مسکن را ضعف سمت عرضه می دانند. بر 
همین اساس همواره تاکید می شود برای تعدیل قیمت  مسکن و کاهش هیجانات در این بازار لازم است بخش 
تولید تقویت شده و عرضه افزایش یابد. اما آیا طرح نهضت ملی مسکن راهکار مناسبی برای تقویت سمت عرضه 
بوده است؟دولت اگر چه وظیفه تامین مسکن و رفاه مردم را بر عهده دارد اما همواره تاش کرده است از این 
نمد کاهی هم برای خود بدوزد و بر همین اساس طی سال های اخیر طرح هایی نظیر مسکن مهر و نهضت 
ملی مسکن را با کنارزدن بخش خصوصی به عنوان نسخه درمان بازار مسکن ارائه کرده است. با این حال اما 
هر دو طرح شکست خورده تلقی می شوند و نتوانسته اند اهداف اولیه خود را به درستی محقق کنند. اما اشکال کار 

کجاست و باید از چه راهی تورم مسکن را کنترل و متقاضیان واقعی را خانه دار کرد؟
دومینوی افزایش قیمت در زنجیره تولید مسکن

در همین ارتباط رئیس هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان کشور در گفت وگو با تجارت نیوز عنوان کرد: 
موضوعی که ما در ســال جاری با آن مواجه بوده ایم، افزایش قیمت تمام شــده مسکن است که یکی از آن 
می تواند افزایش قیمت مصالح باشد. سیدمحمد مرتضوی گفت: کاهش ارزش پول ملی و تورمی که به صورت 
افسارگسیخته در کشور وجود دارد خود را در حوزه های مختلف از جمله قیمت مصالح ساختمانی و دستمزدها 
نشان می دهد؛ در چنین وضعیتی قدرت خریدی هم در بازار وجود ندارد و معامات مسکن هم پررونق برآورد 
نمی شود.وی تاکید کرد: عما خرید و فروش و معامات با رکود مواجه است اما افزایش قیمت تمام شده به 
گونه ای اســت که تاثیر خود را در نرخ های پیشــنهادی بازار مسکن می گذارد و این تاثیر به ویژه در مسکن 
ارزان قیمت یا در خانه های کوچک متراژ بیشتر است؛ غالبا هم در سال های اخیر سمت و سوی معامات به سمت 

مسکنی بوده است که با قیمت کمتری مورد معامله قرار می گیرد.
انحراف منابع به سمت طرح های شکست خورده

مرتضوی در ادامه اظهار کرد: در چنین شرایطی یک نکته بسیار بااهمیت این است که دولت خود را درگیر طرح 

بزرگی مانند نهضت ملی مسکن کرد که البته عما موفقیت قابل توجهی هم نداشته است؛ به عبارت بهتر به هیچ 
عنوان نتوانست در این حوزه موفقیتی کسب کند! دولت در واقع بخشی از منابع و تسهیات بانکی را به سمت این 

طرح سوق داد و رویکرد حمایتی خود از موضوع مسکن را بر این حوزه متمرکز کرد.
این فعال بخش خصوصی بیان کرد: حمایت دولت از بخش مسکن البته رویکرد خوبی است اما ما با نوعی 
اتاف انرژی و منابع مالی روبرو بودیم زیرا درگیر طرحی شدیم که خروجی ملموسی از آن نگرفتیم! در حالی که 
اگر دولت انرژی و منابع مالی قابل توجهی را که به سمت نهضت ملی مسکن هدایت کرده، در جهت حمایت 
از بخش خصوصی و تثبیت قیمت مصالح ساختمانی به کار می گرفت شاهد بهبود وضعیت مسکن کشور بودیم. 
در حال حاضر دستگاه های اجرایی، جریان ها و نهادهایی که در حوزه مسکن تاثیرگذارند با رویکردهای غیرموجه، 

جزیره ای و ناهماهنگ در حوزه حمایت از تولید مسکن، مقدمات افزایش قیمت مسکن را فراهم می کنند.
راهکار چیست؟

به اعتقاد مرتضوی باید برنامه ریزی به گونه ای انجام می شــد که این ناهماهنگی از میان برود و دولت با 
حمایت های موثر و میدانی کمک می کرد بستری فراهم شود که بخش خصوصی بتواند تکالیف خود را به راحتی 
در صحنه عمل و اجرا پیاده کند و بازار مسکن نیز رونق بگیرد. رئیس کانون انبود سازان کشور بیان کرد: دولت 
باید نقش خود را از یک مجری ناموفق به یک حامی در حوزه مسکن تبدیل کند؛ هم در ارتباط با حمایت های 
تسهیاتی موثر از طریق بانک ها و هم از طریق تصویب یک سری قوانین راهبردی و پرداختن به حوزه طرح 

جامع مسکن دولت باید این رویکرد را در پیش بگیرد.
وی تاکید کرد: طرح جامع مسکن بر تولید مسکن متمرکز است و به آن جهت می دهد تا به سمت متناسب کردن 
بازار با نیازهای اصلی و هدفمندکردن سمت تقاضا حرکت کند؛ اما دولت به این بخش ورود نکرد و هیچ حمایتی 
انجام نداد و صرفا به دنبال تحقق وعده ای غیرعملی بود! در واقع طرح ساخت چهار میلیون واحد مسکونی در 
چهار سال نه تنها موثر و گره گشا نبود بلکه معتقدم موضوعات فعلی بازار و تولید مسکن را پیچیده تر از گذشته 

کرد و گرهی به گره های قبلی افزود.
لزوم بازنگری در طرح ساخت مسکن دولتی

رئیس کانون انبوه سازان تصریح کرد: برای اجرای یک نسخه موثر و کارآمد در حوزه مسکن و کاهش فشار 
موجود روی بخش تقاضا، باید سیاست های جاری دولت در حوزه مسکن تعدیل شود و اهداف طرح نهضت ملی 
مسکن مورد بازنگری و اصاح قرارگیرد و به بیان دیگر جراحی اساسی روی آن صورت گیرد. مرتضوی بیان 
کرد: باید الگوهای موفق مالی برای حمایت از اقشار آسیب پذیر و کسانی که هدف تامین مسکن و طرح های 
دولت بوده اند اما اساسا آورده مناسب و کافی برای خرید مسکن ندارند در نظر گرفته شود. در واقع باید به این 

گروه ها کمک شود تا بتوانند در بازار مسکن حضور پیدا کنند و از یک مسکن حداقلی بهره مند باشند.
حرکت به سمت استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی

مرتضوی تاکید کرد: دولت باید به جای  آنکه به سمت عقد قرارداد با مجموعه های شبه دولتی برود، همراهی و 
همکاری بیشتری با بخش خصوصی داشته باشد و از ظرفیت های بخش خصوصی استفاده کند. مجموعه های 
شبه  دولتی مانند بنیاد مسکن، ستاد اجرایی و قرارگاه های جهادی که به دلایل مختلف طی یکی دو سال گذشته 
تشکیل شده اند اساسا نقش چندان موثری در تولید مسکن حتی همان مسکن حمایتی هم نداشته اند؛ آنها در 
چارچوب گروه های هدف پیش بینی شده در نهضت ملی مسکن هم نتوانستند به آن معنا تاثیرگذار باشند. دولت 
باید به جای قرارداد با این مجموعه ها بخش خصوصی را که متولی اصلی تامین مسکن برای مردم است تقویت 
کند. مانند همه کشورهای توسعه یافته در دنیا که تولید مسکن را به توسعه گران در مناطق مختلف محول می کنند 
و از طریق بالابردن توان و ظرفیت توسعه گران، تغییرات کالبدی، محیطی، اجتماعی و نهایتا مسکنی کیفی و 

مناسب را ایجاد می کنند.
اهمیت طرح جامع مسکن

مرتضوی در ادامه، تدوین طرح جامع مسکن را یکی از مشکات بزرگ کشور دانست و افزود: شما می بینید 
طرحی مانند طرح مسکن مهر یک سری نقاط مثبت هم دارد اما به دلیل اینکه با طرح های بالادستی مانند 
آمایش سرزمینی و غیره هماهنگی ندارد، طی اجرای آن دچار جانمایی های اشتباه می شوند و محله هایی ساخته 
می شــود که نه از هویت اجتماعی برخوردار است و نه زیرساخت های لازم برای یک سکونت گاه مناسب را 
داراست و در واقع مسکنی تولید می شود که کارایی لازم را ندارد.وی افزود: در جریان این طرح ها، سرمایه های 
مردم، سرمایه های ملی و تسهیات بانکی همگی در محیط هایی مورد استفاده قرار می گیرند که نه مورد استقبال 
مردم است و نه زندگی در آنها از کیفیت مناسبی برخوردار است. رئیس کانون انبوده سازان مسکن عنوان کرد: 
اینها نتیجه نداشتن طرح جامع مسکن و بی توجهی به طرح های بالادستی در حوزه مسکن است! وی افزود: 
اینکه به یکباره گفته می شود چهار میلیون مسکن برای مردم تولید می کنیم، در واقع عدم توجه به طرح های 
بالادستی است.مرتضوی بیان کرد: این نگاه بر اساس خروجی هایی که ما از طرح جامع مسکن و طرح های 
بالادستی می گیریم نیست و صرفا نگاهی هیجانی است که باعث می شود نتوانیم از یک مسکن مناسب و 
کیفی برای مردم برخوردار باشیم؛ نهایتا می بینیم که بعضا خانه های زیادی هم در برخی مقاطع زمانی تولید 
می شود اما به عنوان خانه های خالی دسته بندی می شوند. خانه هایی که مورد پسند و استفاده مردم و تقاضامحور 
نیستند که این نتیجه بی توجهی دولت به طرح های بالادستی است و دولت باید اقدامات جدی و موثری را در 

حوزه مسکن داشته باشد.

پروژه خانه سازی دولت باید جراحی شود!
رئیس کانون سراسری انبوه سازان: اتلاف پول و انرژی در طرح نهضت ملی مسکن 


